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دعوت رئیس شورای اسلامی شهر همدان 
از سالمندان برای شرکت در پویش 

»نوروز 99، نوروز کتاب خوانی«
سپهرغرب، گروه خبر: رئیس شورای اسلامی 
بهترین کارهایی که  از  شهر همدان گفت: یکی 
در ایام قرنطینه خانگی می توان انجام داد، کتاب 
خواندن اســت و از همه افراد جامعه به خصوص 
سالمندان و بیماران قلبی و ریوی می خواهم به 
این پویش که به همت شــهرداری منطقه یک 
آن حمایت  از  و  بپیوندند  ایجادشــده،  همدان 

کنند.
کامران گردان عنوان کرد: با توجه به اینکه در شرایط 
قرنطینه خانگی قــرار داریم و ایام نوروز نیز کارمندان و 
ادره ها تعطیل هستند، بهترین فرصت است که از اوقات 
فراغت خود استفاده بهینه کنیم و کتاب بخوانیم، توصیه 
من به همه افراد جامعه این است که کتاب و کتاب خوانی 

را در اولویت خود قرار دهند و مطالعه کنند.
وی با اشــاره به اینکه سالمندان و بزرگ تر ها الگوی 
رفتاری دیگر افراد خانواده هستند، افزود: با توجه به اینکه 
این قشــر بیشتر در معرض خطر مبتلا شدن به ویروس 
کرونا هســتند از آن ها می خواهم که در خانه بمانند و از 
شیوع این بیماری جلوگیری کنند، هم چنین برای تقویت 
حافظه خود از آن ها می خواهم که به طرح پیوســته و از 

مزایای این طرح استفاده کنند.
رئیس شــورای اسلامی شــهر همدان با اشاره به 
اهمیت کتاب خوانی، خاطرنشــان کرد: با مزایای این 
طرح و تخفیفی که برای کتاب ها درنظر گرفته شــده 
موافق هســتم و اگر افراد تمکن مالی داشتند حتماً از 

طرح استفاده کنند، در غیر این صورت کتاب های مد 
نظــر خود را به صورت اینترنتــی مطالعه کرده و یا از 

افراد دیگر قرض گرفته و در این ایام مطالعه کنند.
گردان با اشــاره به اینکه با ماندن در خانه از شیوع 
این بیماری جلوگیری می شــود، یادآوری کرد: یکی 
از مســائلی که کرونا را تشدید کرده مراودات مردمی 
و ســفر کردن و حضور در بیــرون از خانه و تجمعات 
اســت و اگر مردم این موارد را رعایت کنند زودتر این 

بیماری از بین می رود و ریشه کن خواهد شد.
وی در خاتمه افــزود: با توجه به علاقه خاصی که 
بــه مطالعه دارم، این نیاز را در خود می بینم که حتماً 
مطالعــه کنم، از این طرح اســتقبال می کنم و به این 

پویش می پیوندم.
مســعود دهبانی صابر، مدیر شهرداری منطقه یک 
همــدان نیز عنوان کرد: این پویش برای گروه ســنی 
خاصی در نظر گرفته نشده اســت و همه افراد و اقشار 
جامعه می توانند در آن شــرکت کنند، در پایان نیز به 

قید قرعه به آن ها هدیه ای داده می شود.
وی گفت: شــهروندان همدانی برای شــرکت در 
این پویش باید با شــماره تماس فروشگاه شهر کتاب 
همــدان 38246999 تماس گرفتــه و کتاب دلخواه 
خود را با 20 درصد تخفیف ســفارش دهند و کتاب 
آن ها با پیک رایگان ارســال خواهد شد تا از ترددهای 
غیرضروری جلوگیری شده و باعث کنترل شیوع کرونا 

شود.

تشکیل ستاد مردمی مبارزه با کرونا در همدان
سپهرغرب، گروه خبر: با حضور نماینده ولی 
فقیه در اســتان همدان، جمعی از مسؤولان و 
گروه های مردمی، ســتاد مقابله با بیماری کرونا 

در همدان تشکیل شد.
نماینده ولی فقیه در استان همدان در افتتاحیه ستاد 
مردمی مبارزه با ویروس کرونا با اشاره به اهداف تشکیل 
این ســتاد، اظهار کرد: بنده تأکید بســیاری دارم تا این 
مجموعه به صورت هماهنگ با ستاد پیشگیری عمل کند.
حجت الاسلام والمســلمین حبیب الله شعبانی افزود: 
فرماندهی و مدیریت در شــرایط فعلی باید در دســتان 
ستاد پیشگیری باشد و ستاد مردمی نیز قطعاً بنای اینکه 

به صورت مستقل و موازی عمل کند را نخواهد داشت.
وی با بیان اینکه باید دســتورات و ســفارش های 
ستاد پیشگیری، توسط ســتاد مردمی پیگیری شود، 
تصریــح کرد: ازآنجایی که مــوازی کاری به نتیجه کار 
آســیب خواهد زد، باید با شناسایی اولویت ها و ایجاد 
انسجام و هماهنگی بین تمام نیروها، به دنبال رسیدن 

به یک هدف واحد باشیم.
امام جمعه شــهر همدان با اشــاره به فعالیت های 

خودجــوش مــردم و جریان هــای انقلابــی در ایام 
گذشــته، بیان کرد: ممکن اســت در ایــن فعالیت ها 
موازی کاری هایی رخ دهد، بنابراین ستاد مردمی باید 
با همراهی همه مردم، دستورات و سفارش های ستاد 
پیشــگیری را دنبال کند، چراکه این ستاد صرفاً یک 

بازوی اجرایی است.
حجت الاسلام والمسلمین شعبانی در ادامه با اشاره 
به پنجشــنبه آخر ســال، گفت: در ایــن روز از همه 
مردم می خواهیم که به توصیه  های بهداشــتی ســتاد 

پیشگیری به شدت توجه کنند و مراقب خود باشند.
وی عنــوان کرد: این توصیه ها الزامــاً باید رعایت 
شود، چراکه هم برای سلامت جامعه مفید است و هم 

از شیوع بیشتر ویروس جلوگیری می کند.
نماینده ولی فقیه در اســتان همدان با بیان اینکه 
امروز باید همه ما در میدان مبارزه با ویروس کرونا در 
کنار هم باشــیم، ادامه داد: امروز نیاز به آن داریم که 
به یکدیگر اعتماد داشته باشیم و به توصیه های وزارت 
بهداشت که تأکید دارد به مسافرت نرویم، عمل کنیم 

و آن را صرفاً یک توصیه اخلاقی ندانیم.
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به بهانه سال رونق تولید؛

کشمش ملایر و دردهایی که هنوز پابرجاست
تعهد مبنی بر برگشت ارز حاصل از صادرات، بزرگترین مانع صادراتی    تهیه زیرانداز برای باغداران، الزامی با هزینه کمتر از طرح فراز    تغییروضعیت انبارداری، ضرورتی انکارناپذیر

سپهرغرب، گروه خبر - طاهره ترابی مهوش: 
شهرســتان ملایر دارای 10 هزار و 500 هکتار 
باغ انگور است که به دلیل فعالیت 60 کارخانه 
فرآوری کشــمش، 74 درصد این محصول به 
انواع کشمش شــامل آفتابی تیزابی، آفتابی 
غیرتیزابی، آفتابی دانه دار و کشــمش تبدیل 
و به کشــورهای حوزه خلیج فارس و اروپایی 

صادر می شوند.
بر این اســاس، در حال حاضر از جمعیت 300 
هزار نفری ملایر، حدود 33 درصد آن در حوزه انگور 
و کشــمش فعال هســتند و این شهرستان یکی از 
قطب های مهم تولید انگور و کشمش ایران و جهان 
با تولید ســالانه 240 هزار تن انگور و 45 هزار تن 

کشمش به شمار می رود.
سرپرست گمرک ملایر 18 دی ماه عنوان کرد که 
بیش از 14 هزار تنُ انواع کشــمش تیزابی، انگوری 
و آفتابی در 9 ماهه امسال از گمرک این شهرستان 
به کشــورهای هدف، صادر شــده که در مقایسه با 
مدت مشابه سال گذشته ازنظر وزنی 18 درصد رشد 

داشته است.
ناصر ترکاشوند ضمن اعلام این خبر خاطرنشان 
کرد: ارزش دلاری کشمش صادراتی از گمرک ملایر 
حدود 17 میلیون و 400 هزار دلار بوده که نســبت 
به مدت مشــابه سال قبل، 25 درصد رشد داشته و 
ارزش ریالــی آن بیش از 185 میلیارد تومان برآورد 
می شود؛ به گونه ای که امســال تراز صادراتی انواع 
کشــمش ملایر ازنظر وزنــی، دلاری و ریالی مثبت 

بوده و تا پایان سال این روند افزایش دارد.
خبرنگار سپهرغرب با توجه به این مزیت و نقش 
قابل  توجهی که ملایر می تواند در ایجاد اشــتغال و 
همچنین تولید ثروت ملی ایفا کند در این خصوص 
گفت وگویی بــا منوچهر رضایی، رئیس هیئت مدیره 
انجمــن تولیدکنندگان و صادرکنندگان کشــمش 
ملایر در واپســین روزهای ســال رونق تولید انجام 

داده که در ادامه می خوانید:
و  تولیدکنندگان  انجمــن  رئیس هیئت مدیــره 
صادرکنندگان کشــمش ملایر با بیان اینکه بی شک 
دولت، پیگیر و حمایتگر مقوله تولید و رونق تجارت 
خارجی است، عنوان کرد: امروزه آنچه به عنوان مانع 
نمود پیداکرده، مواردی همچون تحریم ها و شرایط 
حاکم بر اقتصاد جهانی اســت که همواره ترکش آن 

بخشی از تولید و صادارت را نشانه گرفته است.
منوچهــر رضایی با تأکید بــر اینکه به تازگی نیز 
بروز مشــکلاتی همچون همه گیــری ویروس کرونا 
در حوزه رونــق تولید و صادارت بــر این محصول 
ســایه افکنده، ادامه داد: همچنین طی سال جاری 
مشکلی با عنوان تعهد مبنی بر برگشت ارز حاصل از 
صادرات که از سال گذشته بر حوزه صادارت تحمیل 
شد گریبان ما را گرفته، به طوری که بارها این معضل 

حتی در سطح وزارتخانه ای نیز مطرح شد و خواهان 
رفــع آن شــدیم، اما تاکنون برخــلاف مداومت در 
پیگیری ها نتوانسته ایم به موفقیتی دست پیدا کنیم.

وی تصریــح کرد: بنــده با 9 دلیــل قانع کننده 
خواهان برداشــتن این قید از بخش صادرات شدم و 
این مسئله را از طریق نمایندگان شهرستان پیگیری 

کردم.
و  تولیدکنندگان  انجمــن  رئیس هیئت مدیــره 
صادرکننــدگان کشــمش ملایر با تأکیــد بر اینکه 
پاســخی به دلایل مطرح شــده از ســوی متولیان 
امــر وجود ندارد، اذعان کرد: وعده هایی نیز ســوی 
متولیان مبنی بر حل این مشــکلات داده شده، اما 

مسائل همچنان پابرجا است.
رضایــی افزود: البته طبق آخرین خبرها پیش از 
بروز مشــکل کرونا و تعطیلــی صحن علنی مجلس 
گویا در کمیســیون تلفیق مصوب شــده که بخش 
کشــاورزی از این موضوع مســتنثا شــود، اما این 
مصوبــه نیازمند دریافت مصوبه بــه طریق اولی در 

صحن علنی است که هنوز امکان آن وجود ندارد.
وی با اشــاره به اینکه اگر این اتفاق میمون را در 
مجلس بعد از یک و ســال نیم تأخیر شاهد باشیم 
بخش اعظمی از مشــکلات حوزه صادارت کشمش 
برطرف خواهد شد، خاطرنشــان کرد: متأسفانه در 

حال حاضر صحن علنی مجلس تعطیل است.
و  تولیدکنندگان  انجمــن  رئیس هیئت مدیــره 
صادرکننــدگان کشــمش ملایر در پاســخ به این 
ســؤال که شــرایط حوزه برندســازی و شناسایی 
بازارهــای هدف خارجــی را در ســال رونق تولید 
چگونه ارزیابی می کنید آیــا دولت در این بخش ها 
حمایتی داشته اســت؟ تأکید کرد: برای برندسازی 
نمی توان انتظار داشت که دولت و یا نهادهای دولتی 
ایفــای نقش کنند، زیرا این بخش در حیطه وظایف 
تولیدکننــده و فعــالان اقتصــادی از طریق بهبود 
کیفیت تولید اســت، اما در بخش بازاریابی این خلأ 
احســاس می شــود که وزارتخانه می تواند از طریق 
معاونت اقتصادی کمک حال فعال اقتصادی در این 
بخش باشد؛ که متأســفانه شاهد هیچ گونه تحرکی 
نیستیم، البته این خلأ فقط مختص این دولت نبوده 

بلکه در سال های قبل نیز وجود داشته است.
رضایــی با بیان اینکه مشــکلات بخــش تولید 
همچنــان پابرجا اســت و برای رســیدن به نقطه 
مطلوب در کیفیت محصول صادراتی باید دســتگاه 
متولــی یعنی ســازمان جهاد کشــاورزی باجدیت 
بیشــتری ورود کند، ادامه داد: ســال های اخیر در 
راســتای ارتقای کیفیت محصولات پیشــنهادهای 
خود را هم به وزیر و نمایندگان و هم به استانداران 
در دوره های مختلف جهت انتقال به دســتگاه های 

بالادستی ارائه کرده ایم.
وی با تأکید بر اینکه هنوز در راســتای عملیاتی 

کردن این پیشنهادها شاهد حرکتی نیستیم، عنوان 
کرد: نخســتین پیشــنهاد به تهیه زیرانــداز برای 
باغــداران بازمی گردد چراکه در حــال حاضر انگور 
برداشت شــده توسط باغدار برای خشک شدن روی 
زمین پهن می شــود، حال آنکه این روش مشکلات 

عدیده ای برای محصول ایجاد می کند.
و  تولیدکنندگان  انجمــن  رئیس هیئت مدیــره 
صادرکنندگان کشــمش ملایر با بیان اینکه برطرف 
کردن مشکل فوق سرمایه اندکی را می طلبد اما باید 
به این نکته توجه کرد که اغلب باغداران شهرستان، 
روســتایی بوده و از توان مالی مناســبی برخوردار 
نیســتند و یا آگاهی لازم را در ایــن زمینه ندارند، 
بنابراین دراین بین معاونت ترویج جهاد کشــاورزی 
بایــد به عنوان دســتگاه متولی درایــن مقوله ورود 
کند زیرا طبق تعاریف ارائه شــده برای وظایف این 
معاونت، باید واحد ترویج جهاد کشاورزی علوم نوین 
کشــاورزی را در اختیار باغدار و کشاورز قرار دهد و 
در عیــن حال در برخی موارد خود وزارتخانه هزینه 
اجرای طرح هــای این چنینی را در راســتای انجام 
وظایف متقبل شــود، گفت: درواقع هزینه کرد این 

بخش کمک به باغداران و اقتصاد شهرستان است.
رضایی با اشــاره به اینکه وجود این خلأ در کار 
واحدهای فرآوری و نیز بازار محصول مشــکل ایجاد 
کرده اســت، یادآوری کرد: یقیناً اگر برای باغداران 
این زیرانداز ها تهیه شــود حداقل برای پنج ســال 
پاسخگوی نیاز آن ها خواهد بود و بعد از گذشت این 
مدت زمانی که باغدار مزیت اســتفاده از زیراندار را 
درک کرد خود به عنوان یک ضرورت به دنبال تهیه 

آن خواهد بود.
وی دومیــن نیاز محصــول کشــمش ملایر را 
اصلاح وضعیت انبارداری از طریق تهیه ســبد برای 
انتقــال محصول از باغ ها به واحد های فرآوری اعلام 
و تصریح کــرد: اگرچه این مســئله نیازمند هزینه 
بیشتری اســت، اما نقش مؤثری در ارتقای کیفیت 

محصول صادراتی خواهد داشت.
و  تولیدکنندگان  انجمــن  رئیس هیئت مدیــره 
صادرکننــدگان کشــمش ملایر با تأکیــد بر اینکه 
اصلاح وضعیــت انبارداری باید عمدتــاً در باغ ها و 
توســط باغداران انجام شــود، افزود: این بدان معنا 
اســت که یک باغدار پس از جمــع آوری محصول 
به جــای آنکــه کشــمش را به صــورت غیراصولی 
در داخــل گونی نگــه داری کند کــه نتیجه ای جز 
چســبندگی، له شــدگی، خروج شــیره و درنهایت 
کپک زدگــی ندارد، آن ها را در جعبه هایی که دارای 

قاب و جلد هستند، بچید.
رضایی یادآوری کرد: در این صورت دیگر فشــار 
فیزیکی به محصول وارد نخواهد شــد و کشــمش 
ظاهر زیبایــی خواهد داشــت و در عین حال مواد 
مغذی خــود را حفظ می کند و حتی شستشــو در 

محل، قبل از بسته بندی نیز تسهیل می شود.
وی اظهار کرد: البته این ســبدها باید هم برای 
باغدار و هم برای واحدهای فرآوردی تهیه شــود تا 
امکان جابه جایی ســبدهای پر و خالی برای باغدار 
و واحد فرآوری وجود داشــته باشد؛ پیشنهاد بنده 
به وزیر این بود که ســبدها به صــورت رایگان برای 
دوره 10 ســاله جهت اســتفاده باغداران تهیه و در 
عین حال بــرای واحدهای فرآوری نیز تســهیلات 
ارزان قیمــت در نظر گرفته شــود تــا از این طریق 

نسبت به تهیه سبد ها اقدام کنند.
و  تولیدکنندگان  انجمــن  رئیس هیئت مدیــره 
صادرکنندگان کشــمش ملایر با بیــان اینکه حتی 
پیشنهاد شــد به جای دادن جوایز باغداری آن را به 
ایــن بخش اختصاص دهند، ادامــه داد: تحقق این 
پیشــنهاد ها به مراتب و حتی ده هــا برابر طرح فراز 

می تواند در بهبود کیفیت کشمش مؤثر واقع شود.
رضایــی ابراز کرد: بنده به شــخصه اعتقادی به 
کارایی اجرای طرح فــراز ندارم، چراکه این طرح از 
سال ها پیش مطرح بوده و حتی بخشی از سازه های 
فلزی آن طی ســال های گذشــته به سرقت رفته و 

نتیجه ای برای باغدار به همراه نداشته است.
مع الوصف؛ بــا توجه به آنچه گفته شــد به نظر 
می رسد گرچه تأثیر بحران های اقتصادی و تحریم ها 
در عرصــه رونق تولیــد و در عین حــال صادرات 
محصولات کشاورزی و به خصوص کشمش غیر قابل 
انکار بوده، اما نکته این است که مشکلات داخلی و 
در عین حال مواردی که پیش ازاین در شــمارگان 
مختلف این رســانه به آن ها پرداخت شده نیز هنوز 
پابرجا است؛ به عنوان مثال همچنان مشکلات ارزی 
مانــع اصلی فعالان اقتصادی بــوده و یا اینکه هنوز 
باغدار در نبود ســرمایه کافی و یا نداشتن اطلاعات 
ترویجــی، خود را ملزوم به تهیــه زیرانداز به عنوان 
اصلی تریــن شــاخص تولید کشــمش باکیفیت در 
باغ ها نمی داند؛ حال آنکه این شــاخص ها درمجموع 
زیرســاخت های رونق تولید محســوب می شود که 
درنهایــت نتیجه ای جز رونق در صادرات و توســعه 
اقتصادی را برای شهرستان در پی نخواهند داشت.


